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Het bos is voor de oudste bewoners van onze aarde vrijwel overal een 
levensvoorwaarde geweest. De uitgestrekte noordelijke gebieden van polair 
karakter waren door een brede gordel bos, die zich over drie werelddelen 
uitstrekte, omsloten. De oudste nederzettingen, die wij uit de praehistorie 
kennen, konden slechts bestaan door de aanwezigheid van bos, dat met zijn 
hout voor woningen en verwarming en door het wild voor voedsel zoig droeg. 

De uitbreiding van de bevolking bracht hierin verandering. Om in de toe-
genomen behoefte aan voedsel te voorzien werd het noodzakelijk om in de 
plaats van het natuurlijke bos vruchtbare gronden te gebruiken als bouwland 
en weiden. De groei van de menselijke samenleving ging gepaard met vernie-
tiging van het bos. De nieuwe bewoners moesten immers zo snel mogelijk 
grond ontginnen als nodig was om voldoende voedsel te hebben om met 
hun families en hun vee te kunnen overwinteren. Het is bekend, dat in 
historische tijd het afbranden van bos en de ontginning werden bevorderd. 
Karei de Grote was er steeds op bedacht na de verovering van nieuwe ge-
bieden op vreedzame wijze de ontwikkeling hiervan te bevorderen en dit in 
het bijzonder door steun te verlenen aan ontginning tot landbouwgrond. 

De vernietiging van het bos heeft onbeperkt voortgeduurd tot de 14e-15e 
eeuw toen de grote meerderheid van de dorpen, heerlijkheden en kloosters 
was gesticht en de steden tot ontwikkeling kwamen. Tot die tijd was er nog 
geen scheiding tussen cultuurland en bos en op de meeste plaatsen werd bos 
nog afgebrand, zelfs om voor slechts enkele jaren een oogst van landbouw-
produkten of weide voor het vee te verkrijgen. De wereldlijke en geestelijke 
overheden bevorderden de ontginning en ook in de gemeenschapsbezittingen, 
de marken of maalschappen, was het regel, dat bos voor ander gebruik van 
de grond werd opgeofferd. 

Omstreeks het begin van de 14e eeuw begon het echter duidelijk te worden, 
dat de vernietiging van het bos moest worden tegengegaan, vooral om de 
houtvoorziening te verzekeren. Uit die tijd stammen vrijwel overal de verbods-
bepalingen om bos te vernietigen. Gezegd moet worden, dat deze bepalingen 
echter in de meeste gevallen ook werden getroffen om de jacht te beschermen. 
De overheid werd toen dus een beschermer van het bos, ten dele om zijn 
economische betekenis. De gemeenschappelijke bezitsvormen, waarvan bij ons 
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de marken kunnen worden genoemd, hebben 500-600 jaar geleden stringente 
bepalingen uitgevaardigd om het gemeenschapsbos voor de houtvoorziening 
te behouden. Bos moest bos blijven, de exploitatie werd geregeld en beweiding 
werd slechts in beperkte mate toegelaten, 

In ons land was de oppervlakte bos, die overbleef gering en slechts enkele 
grotere bezittingen en marken, en dan met name die, waarin een grootgrond-
bezitter invloed had, hebben bos in Nederland in stand gehouden. Het grootste 
deel van ons huidige areaal is bebost in de 19e en 20e eeuw. De overheid 
heeft zich eerst in de laatste 100 jaar met het bos en de bosbouw bemoeid. 

In de crisis na de napoleontische oorlogen werd aan bos gedacht als een 
mogelijkheid om werk te verschaffen aan stedelingen. De toen opgerichte 
Maatschappij van Weldadigheid had vooral om die reden de steun van de 
koning. 

Toen in de tachtiger jaren werd gemeend, dat naast het vergroten van het 
landbouwareaal de bebossing van woeste gronden moest worden ter hand 
genomen, bleek, zoals bij de oprichting van de Heidemaatschappij, dat de 
koning (nu zouden wij zeggen de regering) ook weer dacht aan uitbreiding 
van de werkgelegenheid. Geleidelijk is in de opvattingen verandering ge-
komen. Het Staatsbosbeheer, na eerst als de Afdeling Bosbouw van de Heide-
maatschappij te hebben gewerkt, werd als een afzonderlijke dienst ingesteld. 
De bossen op de domeingronden kregen daardoor een rationeel beheer en de 
dienst werd belast met de zorg voor de bebossingen van duinen en zand-
verstuivingen. De bemoeiingen van de overheid beperkten zich echter tot het 
beheer van de bossen in staatseigendom, alhoewel dient te worden vermeld, 
dat belangrijke aankopen van woeste gronden, meestal duinen of zandverstui-
vingen, werden gedaan teneinde deze te bebossen. 

De Eerste Wereldoorlog bracht grote problemen met zich mee. De hout-
schaarste door de gestremde import en de hoge prijzen van het hout waren 
oorzaak, dat zeer veel bos werd geveld. De overheid moest overgaan tot het 
nemen van maatregelen en de Nood-Boswet kwam tot stand. Vanzelfsprekend 
was deze wet bedoeld het bosareaal in stand te houden, maar de reden was 
vooral de produktie van hout te verzekeren. Hoe belangrijk deze werd geacht 
moge blijken uit het feit, dat in de spannende tijd voor de Tweede Wereld-
oorlog nog een produktiecommissaris voor de bosbouw en de houtteelt werd 
benoemd. 

Bosbouw wordt nog steeds uitgeoefend als een economisch bedrijf. Het 
belang van bos gaat echter ver uit boven de economische waarde, alhoewel 
ik toch van mening ben, dat de mogelijkheid van een bedrijfsmatige exploi-
tatie voorop dient te staan. In de inleiding van de publikatie „de Nederlandse 
Bosstatistiek" lezen we: „Na de oorlog beperkte de opbouw van de nationale 
economie ach niet tot de landbouw en industrie. Ook in de bosbouw werden 
allerlei maatregelen getroffen tot produktieverhoging en kostenbeperking. 
Deviezenschaarste beperkte de invoer van o.a. hout en houtprodukten. Het 
bosbouwbeleid was er daarom op gericht de nationale houtproduktie zo snel 
mogelijk op te voeren". 


